
Oświadczenie złożone 
przez senatora Andrzeja Pająka 

na 8. posiedzeniu Senatu 
w dniu 29 marca 2012 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra finansów Jana Vincenta-Rostowskiego 

Szanowny Panie Ministrze! 
Z dniem 1 stycznia 2007 r. weszła w życie ustawa z dnia 16 listopada 2006 r. o opłacie skarbowej (DzU 

nr 225, poz. 1635). Ustawa ta, zgodnie z art. 14 ust. 1 pkt 2 ustawy z dnia 13 listopada 2003 r. o dochodach 
jednostek samorządu terytorialnego (DzU nr 203, poz. 1966, z późn. zm.) stwierdza, że dochody płynące 
z opłaty skarbowej przekazywane są na rachunek budżetu gminy, na obszarze której ma siedzibę podmiot 
dokonujący czynności urzędowej albo wydający zaświadczenie lub zezwolenie. 

Ten zapis powoduje, że niektóre należności pobrane w siedzibie podmiotu, który dokonał czynności urzę-
dowej, stają się dochodami gminy, na obszarze której ma siedzibę ten podmiot, a nie dochodami tej gminy, 
z której pochodzi płatnik. Doświadczyłem tego, kiedy wystąpiłem do Urzędu Skarbowego w Suchej Be-
skidzkiej o wydanie zaświadczenia o nadaniu numeru identyfikacji podatkowej, gdy organizowałem biuro 
senatorskie. Za tę czynność urząd skarbowy pobrał opłatę 21 zł. Ta opłata automatycznie stała się dochodem 
gminy, w której siedzibę ma wyżej wymieniony urząd skarbowy, a nie gmina, której jestem mieszkańcem, 
w której mam dom i jestem zameldowany. Podmiot pobierający opłatę skarbową jest instytucją państwową 
i wszelkie koszty jego działalności ponosi budżet państwa, a nie gminy. Dlatego też uważam, że o wiele bar-
dziej sprawiedliwe byłoby przekazanie tej należności gminie Zawoja, to znaczy gminie mojego zamieszkania. 

Mam w związku z tym zapytanie, czy w Ministerstwie Finansów jest rozważane takie rozwiązanie, by 
wszystkie opłaty skarbowe stanowiące dochody jednostek samorządu w sposób jednoznaczny były dochoda-
mi tej jednostki, z której pochodzi podmiot płacący taką opłatę, a nie samorządu, w którym jest siedziba 
podmiotu dokonującego poboru należności. Czy Pan Minister przewiduje podjęcie w najbliższym czasie sta-
rań w sprawie znowelizowania przepisów dotyczących opłaty skarbowej? 

Z wyrazami szacunku 
Andrzej Pająk 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 




